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מרכושו  חומש  או  מעשר  להפריש  מצוה 
לצרכי צדקה והחזקת תורה !

לך"  אעשרנו  עשר  לי  תתן  אשר  "וכל  מהפסוק:  נלמד 
(פרק כח-כב)

והובא בדעת זקנים (מהמדרש) "יעקב תיקן לתת מעשר מן הממון". ובגמרא 
שכן  חומש.  היינו  כפול,  על מעשר  "עשר תעשרנו"  הלשון  מכפל  חז"ל  למדו 

אמרו: באושה התקינו, המבזבז אל יבזבז יותר מחומש (כתובות נ.)

החפץ חיים (בספרו אהבת חסד ח"ב פ"ט) כותב הדרכה כיצד יפריש אדם 
מעשר כספים מרווחיו באופן הראוי ביותר: א) ראשית, טוב שיתנה בתחילה על 
מצות המעשר שהוא בלי נדר כדי שלא יכשל ח"ו בעוון נדרים, ויראה שיהיה 
לו פנקס מיוחד שיכתוב בו כל רווח שמזמין לו השי"ת, אחר ניכוי הוצאותיו.

ב) יעשה חשבון בכל חצי שנה או עכ"פ בכל שנה. ואם יזדמן לו ח"ו 
שייך מזה  יהיה  הרווח  ויתרת  הרווח  ינכה מחשבון  זה,  זמן  הפסד בתוך 

מעשר לצדקה.

ג) בכל משך הזמן הזה יכתוב בפנקס כל הנתינות שמוציא על הצדקה, 
ויכול לכלול בחשבון של המעשר כל מה שרגיל ליתן בביתו לעניים אפילו 

פרוטה. וינכה כל זה לבסוף מן המעשר.

יראה  שהוציא,  מה  על  במעשר  עודף  שיש  יראה  החשבון  בעת  ד) אם 
להפרישם ולחלקם מיד, ואם לא מזדמנים לו כעת העניים שבדעתו לתת 
להם, יכול להשהות עודף המעשר אצלו עד שיזדמנו לו, ואין מוכרח לחלקם 
מיד, ומותר לעת עתה להשתמש במעות לעצמו, אך כשיזדמנו לו העניים 

שרגיל לחלק להם מזה, מחוייב ללות ולשלם להם מיד.

ה) אם ימצא שהוציא לצורכי הצדקה יותר מהמעשר. יש אומרים שיכול 
לנכות זה לבסוף מהמעשר של שנה שניה. ויש מחמירין בזה. על כן טוב 
לעשות כאשר כתבנו לעיל, דהיינו שיתנה בפירוש בתחילת קבלתו את מעות 
לבסוף ממעשר מתי  שיגבה  על סמך  לצדקה  מעות  לתת  שיוכל  המעשר, 

שיזדמן.

לכתוב  שיכול  פרטי  עסק  לו  יש  אם  טוב  שכ"ז  חיים:  החפץ  ומוסיף 
הרווח שמזמן לו ה' בכל פעם. אבל אם הוא חנוני, כמעט שא"א לכתוב 
בכל פעם את מעט הרווח שמזמן לו. על כן העצה לזה, שבכל שנה יעשה 
חשבון מסחורתו בכלליות סחורותיו וחשבון פינקסו השייך לעסק וידע את 
מה שנתווסף לו. גם יחשב ויעריך את חשבון הוצאות הבית על מזונותיו 
ומלבושיו שהיה לו במשך הזמן הזה. ולעומת זאת יחשב כל מה שהוציא 
עבור הצדקה שכתב בפינקסו. וכ"ז יתנה בתחילת קבלתו את המצוה שיוכל 

לשער בכל אלו לפי דעתו בערך ולא במדוייק.



להסתפק במה שחננו השי"ת ולשמוח 
בחלקו !

נלמד מהפסוק: "ונתן לי לחם לאכל ובגד ללבוש" 
(פרק כח-כ)

וכתב ללמוד מכאן החובת הלבבות (שער הבחינה פ"ה) כי "זאת שאלת 
הצדיקים מאת ה'. לא ישאלו המותרות, רק הדבר ההכרחי בלבד, שאי אפשר 
לו לאדם שיחיה בלעדיו. ובידוע כי נטיית האדם אחר בקשת המותרות, הוא 
גורם לו מהומות רבות, ועל כן כל איש ירא את ה', ראוי לו שיהיה שמח 

בחלקו ושיסתפק במועט, ושלא יתאוה המותרות, וייטיב לבו ביראת ה'".

ההסתפקות במועט, טובה ויפה לא רק לעולם הזה אלא גם למען 
העולם הבא, כפי שכתב רבינו יוסף חיים מבגדד זצ"ל (בספרו 

אבות), כי יש לו למסתפק במועט ריווח גדול בעלמא דקשוט, שכן 
לעולם  יגיע  כאשר  מעתה,  מדה.  כנגד  מדה  מעניש  שהקב"ה  ידוע 
האמת אדם שלא היה לו כלל מדת ההסתפקות בעולם הזה, אלא 
ויקרים,  רבים  ובמלבושים  ושתיה  אכילה  בריבוי  במותרות  הרבה 
הזה.  בעולם  ומצוות שהרבת  תורה  לנו  יתבע ממנו הקב"ה: הראה 
ואז ישחר משחור תארו, כי בוודאי אין בידו תורה ומצוות כפי חיובו 

בעולם הזה, ויוצא דינו קשה רח"ל.

ואולם אם חי האדם במדת ההסתפקות ולא היה נבהל לקנות הון. 
אזי אחר פטירתו אומר הקב"ה לבית דין של מעלה להקל בדינו, 
כשם שהוא הסתפק במועט בטוב הגשמי שהטבתי עמו, והיה נחשב 
בעיניו המעט להרבה, כך מעט התורה והמצוות שעשה, יחשבו בעיני 

להרבה, מדה כנגד מדה.

נמצא לפי"ז, שמי שיש לו מדת ההתספקות ושמח בחלקו, ירויח 
בכפלים: א) יהיה לו טוב בעולם הבא, כאשר מעט זכויות יחשבו לו 
להרבה. ב) גם בעולם הזה יהיה מאושר, שיינצל מעצב ודאגות מכיון 

ששמח הוא בחלקו.

באחת משיחותיו אמר הגאון רבי מיכל יהודה ליפקוביץ זצ"ל בין 
היתר את הדברים הבאים: "ההתחרות בחיי העולם הזה שיש היום 
ברמת חיי המשפחות הוא נורא ואיום! רואים שאפילו עני שבישראל 
והתאוה  שהקנאה  אלא  זאת  אין  עשיר.  כמו  שמחות  לערוך  רוצה 

מוציאין את האדם מן העולם.

בנסיון  ולעמוד  הזה,  העולם  בעניני  התחרות  את  לעזוב  "עלינו 
של חיי תורה מתוך דחקות, שזה הנסיון שלנו כעת. והתכלית היא 
לעמוד בניסיון, ועוד אדרבה, להתרומם מן הנסיון לחיות כמו בדורות 

הקודמים - "תורה מתוך הדחק".

פעם נשאל רבי מיכל יהודה: כיצד אפשר בזמננו, שיש שפע גשמי 
גדול, להנהיג את הבית "בהסתפקות במועט" באופן שהילדים לא 

ירגישו כמקופחים בייחס לאחרים ויבואו לקנאות בהם?

והשיב רבי מיכל יהודה: "העיקר תלוי בשמחה שההורים משדרים 
בבית, ואם הם משדרים אווירה של שמחה ושל התספקות במועט, 
אזי הילדים קולטים זאת, והם מאושרים במה שיש להם, ואין להם 
כל קנאה באחרים.. וכאשר ילד שמח ומרוצה בבית שלו, שוב אינו 

מחפש שום דבר מחוץ לבית"...

ההסתפקות במועט היא גם הערובה להצלחה בלימוד התורה! ראיה 
לכך הביא הגה"צ רבי יעקב גלינסקי זצ"ל מהמעשה הידוע על רבי 
וקש  עונים, כשתבן  בימי  עלובה  ואשתו שהתגוררו בבקתה  עקיבא 
משמשים להם כמצע לנום את שנתם. נשלח אליהו הנביא לעודדם 
- הוא נקש בדלתם וביקש מרבי עקיבא מעט תבן לאשתו שילדה, 
וכי אין להם קש להניח עליו את התינוק. התעודד רבי עקיבא ואמר 

לאשתו: "את רואה? יש עניים יותר מאיתנו"...

ולכאורה תמוה: אם כבר נשלח אליהם אליהו, מדוע לא העשירם? 
וכי נבצר היה ממנו לבנות להם ארמון מלא בכל טוב?!

אלא התשובה היא: אמנם היה רבי עקיבא מרויח את העושר. אבל 
אז היה עם ישראל מפסיד את רבי עקיבא...! שכן תורה לא קונים 
מתוך עושר אלא מתוך עוני והסתפקות במועט, כדתנן (במסכת אבות) 
שכך היא דרכה של תורה... ואם אתה עושה כן אשריך בעוה"ז וטוב 

לך בעוה"ב...



נועם  בדרכי  הזולת  להוכיח 
ומתוך אהבה ורעות !

אחי...  יעקב  להם  "ויאמר  מהפסוק:  נלמד 
ויאמר הן עוד היום גדול לא עת האסף המקנה... 
ויאמרו לא נוכל עד אשר יאספו כל העדרים" 

(כט-ד,ח)
שרוצים  כסבור  רובצים,  אותם  שראה  לפי  רש"י:  ופירש 
לאסוף המקנה הביתה ולא ירעו עוד. אמר להם, הן עוד היום 
גדול, כלומר: אם שכירי יום אתם לא שלמתם פעולת היום"... 
שהולך  חשוב  לאדם  מכאן  טוב:  לקח  במדרש  והובא  עכ"ל. 
למקום אחד ורואה דבר שלא כהוגן שצריך למונעו ואל יאמר 

שלום עלי נפשי.

כיצד יש לקיים מצות תוכחה שתהיה באופן הנכון והמועיל 
ביותר? הדרכה מאלפת בענין זה כתב חתנו של החפץ חיים 
ואלו  חיים.  החפץ  חמיו  בשם  זצ"ל  כהן  אהרן  רבי  הגאון 

דבריו:

"כשאדם רוצה להוכיח את חברו על איזה דבר שעשה שלא 
צריך  הוא   - דעלמא  במילי  והן  דשמיא  במילי  הן   - כהוגן 
להוכיחו בלשון רך ובדברי נועם, ויזהר מאד שלא להביא את 
חברו לידי "נצחנות", מפני שאם יוציא אותו, על ידי תוכחתו, 
מגדרו, ויכריחו להתעקש, אזי ח"ו אין שכינה חשובה כנגדו, וכיון 
שבא לכלל ניצוח, אזי רצונו משחדו לעבור על כל זדון בשאט 
נפש, ולא לשוב מפני שום דבר, הן מה ששייך למדת הדרך-ארץ 

והן מה שנוגע לחברו בנפשו.

"והנה בזמן האחרון הולכת ונעשית מצות התוכחה לענין 
היתה  מלפנים  שכן  ויותר.  יותר  וחריצות  לב  שימת  הדורש 

והמוכיח  קלים,  חטאים  על  רק  נשמעת  התוכחה  רוב  עפ"י 
היה נוהג להעיר את חברו בידידות על מה ששגג, ודבריו היו 
המוכיח  אשר  בזמננו,  הדברים  כן  לא  אבל  בלבו.  נכנסים 
והדברים  שונים,  אנשים  סוגי  שני  הם  התוכחה  ומקבל 
שעליהם צריכים להוכיח המה גופי עוונות ח"ו. ויש בהם כדי 
ח"ו  ואז  קשים,  דברים  שידבר  מגדרו  המוכיח  את  להוציא 
יחטא  ולגרום שחברו  הפסד,  רק  להביא  כזו  תוכחה  יכולה 

עוד יותר".

"וכל בר-דעת, איננו יכול בימינו להשתמט ממצוה זו בטענה 
שהיא שייכת רק לרב ולראשי העדה, מפני שהיום כולם רואים 
בחוש שרב יכול להשפיע רק באופן כללי. אבל עיקר התוכחה 
כבר נכנסה לרשות הרבים, וכל יהודי חרד לדבר ה' יכול להשיג 
והן  בכלל  הנהגתם  על  הן  וידידיו,  קרוביו  בין  רבה  השפעה 

בתיקון הפרטי". עכ"ד.

והחפץ חיים עצמו כותב במאמריו: כתוב בנביא יחזקאל (לג-
ז,ח,ט) שאמר לו הקב"ה: צופה נתתיך לבית ישראל... ואתה כי 
הזהרת רשע ולא שב מרשעו ומדרכו הרשעה, הוא בעוינו ימות 

ואתה את נפשך הצלת". ולהיפך כתוב: "באמרי לרשע מות תמות 
ולא הזהרתו ולא דברת להזהיר רשע מדרכו הרשעה לחיותו, הוא 

רשע בעונו ימות ודמו מידך אבקש".

בגדר  הוא  חכם  תלמיד  ש"כל  חיים  החפץ  לומד  ומזה 
וח"ו אם  ה',  דרך  להוכיח לעם את  הנביא  "צופה" במקום 
מתרשל בזה עוונו גדול מאד. ובימינו אלה, כל מי שמופלג 
בתורה ובידו להוכיח נקרא תלמיד חכם לענין זה, ולא בעינן 

לזה גאון גדול בתורה.

הענין  ולדחות  בזה  להתעצל  שלא  חכם  תלמיד  כל  ועל 
כלאחר יד, כי עליו לדעת כי בנפשו הוא ויתבע על זה. וכל 
הרוצה להנצל ממדת הדין הקשה, עליו להוכיח ולזרז להמון 

ישראל, ואז את נפשו הציל ויהיה להם טוב בזה ובבא.



ית"  רֵאשִׁ ידוע מאמר חז"ל שכל העולם נברא עבור ישראל ("בְּ
ית" - רש"י בפסוק הראשון בתורה)  בשביל ישראל שנקראו "רֵאשִׁ
הווה אומר שכל ההתרחשויות בעולם קשורות - אם במישרין ואם 
בעקיפין - לעם ישראל. מה גם התרחשות מפתיעה שכזו בה נבחר 
דונלד טראמפ  כ"מלך העולם", ללא כל רקורד מתבקש של הצלחה 

מדינית / צבאית וכדו'.

והשאלה אם-כן: מה משמעות  זועק דרשני!  בוודאי  הסיפור הזה 
הבאות  בשורות  התורה?  להשקפת  לנשיא ארה"ב, בהתאם  בחירתו 

ננסה להעניק את המענה.

* * *

יסודות  על  מושתתים  בעקבותיה,  החילונית  וישראל  ארה"ב, 
בארצנו',  חופשי  עם  'להיות  חלמו  המדינה  מייסדי  ה'דמוקרטיה'. 
כאשר מי שמכריע בכל תחום איננה התורה אלא 'הרוב המכריע'. 
נכון, את חוקי הנישואין הם השאירו תחת סמכות 'הרבנות הראשית'. 
אך זה היה מתוך ידיעה ברורה שאלמלא כן עשוי רובו של העם 
להיעלם ולהיטמע - כפי שזה מתרחש לצערנו ברבות ממדינות העולם. 
אחוזי נישואי התערובת בעולם מעוררי פלצות, ובחלקם זה מתקרב 

לתשעים אחוז רח"ל.

אך מלבד פינת חמד זו של מוסד הנישואין, ייחלו המייסדים למדינה 
דמוקרטית חופשיה לחלוטין. את ערך הדמוקרטיה הם זיהו - או הציגו 
ים לְהַטּתֹ" (שמות כג, ב) וביקשו לשכוח את "לאֹ תִהְיֶה  - עם "אַחֲרֵי רַבִּ

ים לְרָעֹת" (שם) - בחירה סלקטיבית שכזו רח"ל... אַחֲרֵי רַבִּ

נחזור לארה"ב. מתחילת יסודה של המדינה לפני 240 שנה קובע 
העם את מדיניותה. אין ספק שהרעיון הזה מושך כל אחד, שכן מי 
לא רוצה להרגיש "בעל הבית"? אך מאידך מבין כל בר-דעת שהרעיון 

הזה של "הרוב תמיד קובע" איננו עומד במבחן המציאות כלל וכלל.

לדוגמא; לוּ יערכו 'משאל-עם' בארה"ב, או בכל מדינה דמוקרטית 
אחרת, אודות השאלה: "האם לבטל את מס הכנסה? כן / לא" אין ספק 
שהרוב המוחלט ישיב בחיוב, אך כל אחד מבין שללא הכנסות - 
אין מדינה... באותה מידה ישיבו הרוב 'כן' על השאלה: "האם תחלק 
המדינה מענק חד פעמי של מיליון דולר לכל אזרח? כן / לא" ואין צורך 
לתאר לאיזו אינפלציה תדרדר ארה"ב עם הדפסת 320,000,000,000,000 

דולרים חדשים...

הווה אומר שכולם מבינים ש"הרוב" אינו ערובה לדרך האמת. אך 
מה קורה כאשר הרוב נשלט באמצעות שטיפת מח אין סופית של 

מיעוט ליברלי? זה כבר בכלל עסק מטורף!

זה בדיוק מה שהתרחש בארצות הברית של אמריקה!

רוב תושבי ארה"ב, הינם טיפוסים שמרנים יחסית. אך מיעוט צעקני, 
ליברלי שמאלני, השתלט על התקשורת, על האמנות, על השיח הציבורי 

- ומלפני שמונה שנים גם על הפוליטיקה ומוקדי הכוח.

הרעיון האנטי-חינוכי בעליל שילד "שווה זכויות" כמו הוריו, מקורו 
במיעוט ליברלי זה, כמו: האיוולת של פירוק המשפחה מתוך עקשנות 
שמעמד האשה חייב להיות שווה לגבר, וכדומה דעות כוזבות, עד שיש 

בארה"ב כיתות שלמות של ילדים מבתים מפורקים!

גם פריחת הפשע מקורה במיעוט הליברלי, שמתעקש לרחם על 

האכזרים. פלא שמיליוני אזרחים בארה"ב מצטיידים בנשק חם 
לשם הגנה? המיעוט הליברלי לא בוחל בהיתר כל תועבה שבעולם 

ובלבד שזה יתיישב עם "ההשקפה" המעוותת שלו.

לתוך  סנוקרת  טראמפ  העניק  הזו  האליטיסטית  השכבה  ולכל 
הפרצוף. בניגוד לכל הסוקרים מטעם-עצמם שחיים בבועה הליברלית 
שלהם, זכה טראמפ בנשיאות - כאשר הוויכוח בין השקפת העולם 
הליברלית, אותה ייצגו הדמוקרטים, להשקפת העולם השמרנית, אותה 
ייצגו הרפובליקנים, בהחלט נידונה בעימותים שבין המועמדים לפני 

הבחירות.

* * *

מזה שנים ספדו הפרשנים למפלגה הרפובליקנית. טענו שאין לה 
סיכוי לנצח היות שהמהגרים מתרבים, ואלו נוטים במוצהר לטובת 
הדמוקרטים. אך בהשגחה פרטית ניצחו השמרנים וזה מלמד אותנו 
שהקב"ה מצפה לעצירת ההתדרדרות. אם הליברלים והמתירנים היו 
זוכים בבחירות, הייתה ארה"ב מתפרקת מבפנים לחלוטין. כל הערכים 
היו מושלכים לפח האשפה, בדרך ליצירת סדום מודרנית, כאשר היום 

המצב שם לא רחוק מכך.

נכון. טראמפ עדיין איננו מל"ו צדיקים שבדור... אך הוא בהחלט 
מייצג ערכים שמרנים, שיחסית טובים פי אלף מונים מאלה של 
מתנגדיו. הוא גם לא מגלה הנאה מיוחדת לחבק את שונאי ישראל 
את  מה  משום  מכיל  ששמו  קודמו  כמנהג   - ביהודים  ולבעוט 
צירוף האותיות 'חוסיין'... יש לו אפילו חתן, שמזדהה כאורתודוכסי 
ומצהיר קבל עם ועדה על שמירת המצות, וטראמפ גאה בו ובנכדיו 

היהודים.

* * *

מניצחונו המפתיע אנו למדים שהקב"ה הוא שמוביל את העולם 
מעבר לכל מחשבות אדם כדי להיטיב. וזה סימן שעלינו רק לחזק 
יותר את ציפיתינו לביאת משיח צדקינו בכל יום שיבוא. איננו שוגים 
התדרדרותה  כי  למוסרית,  להפוך  הולכת  לא  אמריקה  באשליות. 
הבחירה  שכן,  מה  אל-חזור.  בדרך  כבר  היא  האומה  של  הרוחנית 
בשמרנים מעניקה את התקווה לעצירת ההתדרדרות הנוספת - וזה 
כבר המון. אך בכל מקרה, גם המצב הנוכחי לא יוכל להימשך אין 
קץ. עשוי לבוא יום בו תתבקש האומה האמריקנית לשלם על אי-

התרבות שהעניקה לעולם.

אמנם, תובנה זו גופא מה שנראה שהעולם צועד לכיוון של שיפור 
רוחני, מזמין את יהודי ארה"ב לעלות לארץ ישראל, למרות הקושי המובן 
של לעקור ממקור פרנסה. אך כל מי שיודע לראות ולשמוע, מבין שעתיד 
היהודים הנו בארץ ולא בחו"ל. גם כאשר נגאלו ממצרים לא הסכימו 
כולם לצאת, אך זה לא מנע מהאחרים את הגאולה. כשיש אפשרות 
להשתכן בא"י ובוחרים להשאר שם לכאורה ע"ז אמרו חז"ל (כתובות 
קי:) "כל הדר בארץ ישראל - דומה כמי שיש לו א-לוה, וכל הדר בחוצה 
לארץ - דומה כמי שאין לו א-לוה, שנאמר: (ויקרא כה, לח) לָתֵת לָכֶם 
נַעַן לִהְיוֹת לָכֶם לֵאלקִֹים, וכל שאינו דר בארץ אין לו א-לוה?  אֶת אֶרֶץ כְּ

אלא לומר לך: כל הדר בחוצה לארץ - כאילו עובד עבודת כוכבים".

איננו יודעים מה ילד יום, אך כדאי שנתאזר בביטחון בהקב"ה – 
נעלה לארץ ונתעלה בחיים רוחניים נעלים בארץ ישראל!

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?

ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


